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Høringssvar til Region Sjælland 
via høringsportalen 
 
Hermed høringssvar fra DN Sorø til  Region Sjællands Regionale Udviklingsstragi. 
 
Grundlæggende synes vi, det er godt, at strategien tager udgangspunkt i FNs Verdensmål, 
men oplever desværre også, at strategien er for lidt konkret. Den er overalt fyldt med mange 
pæne ord uden dog at lade dette afspejle sig i særligt mange egentlige mål.  
 
Herudover har vi kommentarer under nedenstående overskrifter. 
 
Den attraktive region 
Under Den attraktive region står, som noget af det første, at vi har en unik natur, men ikke 
noget om, hvori den består. Vi så gerne det beskrevet, hvad der gør naturen i regionen til 
noget særligt.  
 
Under samme tema anføres: 
”Fra landsby til købstad skal mulighederne være mange  
Vi skal udvikle de attraktive landsbyer, smukke købstæder og levedygtige lokalsamfund. Der 
skal skabes nye levende bymiljøer, boformer og kultur- og naturoplevelser, der øger 
livskvaliteten og gør det attraktivt at bo og besøge regionen”.  
 
Vi vil foreslå, at det tilføjes: ”Vi må derfor værne om en rig natur, hvis værdi fastholdes og 
forbedres.” 
 
Som strategiske mål må der ikke kun fremgå, at der skal være flere indbyggere, men også ”En 
rig og sammenhængende natur, der værnes om.” 
 
Den kompetente region 
Vi foreslår, at der heri indgår, at de studerende på alle uddannelser skal lære om bæredygtig 
udvikling, og hvordan de i kraft af deres uddannelse kan bidrage hertil. Det gælder både i den 
generelle vision og under indsatsområder. Regionen kan etablere en hjælpefunktion hertil, som 
uddannelserne kan trække på. 
 
Den sammenhængende region 
Vi foreslår, at der til afsnittet beskrives og tilføjes som indsatsområder, at der i regionen er en 
sammenhængende natur. Med Grønt Danmarkskort i planloven er beskrevet et mål om at 
skabe sammenhængende natur. Regionen kan hjælpe med at understøtte denne 
sammenhæng.  
 
I Naturbeskyttelsesloven gives regioner mulighed for at yde støtte til naturformål: ”§ 55 a.: 
Regionsrådet kan give tidsbegrænsede tilskud til projekter, der bidrager til at realisere visioner 
og målsætninger i den regionale udviklingsstrategi efter lov om erhvervsfremme inden for 
lovens formål.” 
 



 
Den grønne region 
Der mangler mål for naturen i Region Sjælland. Dette kunne være, at i 2030 er regionens 
natur bundet sammen i en samlet grøn struktur, og at der er naturparker eller tilsvarende i alle 
dele af regionen. 
 
En regional analyse fra 2011 om: ”Naturparker med grønne korridorer i Region Sjælland 
– grundlag for naturturisme” viser, at der er grundlag for, at der kan være naturparker eller 
tilsvarende i alle dele af regionen. Naturparkerne giver mulighed for at samarbejde imellem 
offentlige og private aktører, hvorfor det også understøtter Verdensmål nr. 17 om 
partnerskaber.  
 
Ovennævnte citat fra naturbeskyttelsesloven § 55 a viser, at regionen har mulighed for at have 
visioner og sætte målsætninger for regionens natur. 
Vi foreslår ligeledes, at den tilhørende handlingsplan kommer i høring, så den er en del af en 
demokratisk proces. Der bør være en åben proces herom, så ikke kun udvalgte aktører har på. 
 
Med venlig hilsen 
 
Niels Hilker 
formand for DN Sorø 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Hermed indkaldes til bestyrelsesmøde i DN Sorø  
27. oktober 2020, kl. 19.00 i Kultur- og Fritidshuset, Sorø: 
      
Afbud fra bestyrelsesmedlemmer og tilmelding fra øvrige aktive, på Podio eller 
til formanden, senest dagen før. 



 
 

Dagsorden 
 

 
1. Valg af dirigent  

 
2. Godkendelse af dagsorden /habilitetsproblemer v/dirigenten  

 
3. Kommentarer til referat fra 29. september 2020 v/dirigenten 

 
4. Sager til behandling, udestående sager og sager vi følger v/Rolf 

  Sager kan ses på Podio. Oversigt over bemærkelsesværdige sager mv. er 
 medsendt. 

 
5. Repræsentantskabsmøde den 21. - 22. november 2020 v/Niels H. 
  DNs øverste myndighed er Repræsentantskabet, der holder møde to gange om 

 året. Næste møde er den 21. - 22. november i Middelfart/digitalt. Bemærk, at 
 det denne gang er muligt at deltage digitalt, hvis smitterisiko eller 
 forsamlingsbegrænsninger skulle tilsige det. 

 
  Dette Rep.møde vil dels indeholde dagsorden punkter fra det udsatte Rep.møde 

 den 28. - 29. marts 2020, og dels nye punkter, herunder debat om de 
 samlede visioner for organisationsstrategien. DN Sorø har to pladser. Formand 
 og næstformand er udpeget og vil redegøre for dagsordenpunkter i det omfang 
 de foreligger. Det indstilles at redegørelsen tages til efterretning.. 

 
6. Bestyrelsens arbejde v/Niels 

 Bestyrelsens dagsorden og arbejdsform har været uændret siden jeg blev valgt 
 som ny formand i 2014. Jeg synes det kunne være på sin plads at se indad om 
 bestyrelsearbejdet fungerer som det kører, eller der er noget, som skal 
 forbedres. Jeg har selv et par områder, som jeg gerne vil vende med 
 bestyrelsen. 

1. Bestyrelsens størrelse. - Vi er 12 bestyrelsesmedlemmer, hvilket i DN 
sammenhæng er en mange for en mindre kommune. Størrelsen stammer fra 
kommunalreformen og blev valgt for at tilgodese bestyrelsesmedlemmerne 
fra de tre gamle DN afdelinger. 

2. To dirigenter som skiftes. - Stammer også fra kommunalreformen og skulle 
aflaste formanden i en tid , hvor tre kulturer skulle sammenlægges. 
Ordningen aflaster naturligvis stadig formanden, og giver undervejs i mødet 
bedre mulighed for at vurdere argumenterne i en debat. 

3. Habilitetsproblemer som fast punkt. - Stammer fra en konkret sag 
umiddelbart efter sammenlægningen, hvor den gensidige kendskab ikke var 
så udviklet. Spørgsmålet er om det er nødvendigt at have på som fast punkt. 

4. Sager til behandling. - Fungerer dette dokument fint som oversigt over 
relevante sager. ? Skal vi gennemgå flere af sagerne eller færre f.eks kun de 
hvori der er sket ændringer. 

5. Nyt fra arbejdsgrupper.  - Er det punkt for intetsigende og for svært at 
forberede sig på ?. Vi kunne udbygge med egentlige punkter fra 
arbejdsgrupperne, men ville dem mere arbejde og vi ville miste lidt af 
spontaniteten. 

6. Andet 
 

7. Årsmøde 4. november 2020 v/Niels  
 DN Sorø har Årsmøde den 4. november 2020 kl. 19.00 i Salen. Det indledes med 
 et foredrag af kunsthistoriker Line Marschner, Sorø om "Hvordan naturens rum 
 kan påvirke os". -  Derefter vil der ca. 20.30 være Årsmøde iflg. vedtægterne.  

  Der serveres kun en øl/vand ved indgangen. 
 



  Den skriftlige og mundtlige Årberetning behandles nedenfor som   
  selvstændige punkter. 
 
  Årsmødet vil naturligvis overholder alle de nu gældende Covid-19 retningslinjer 
  og vil blive tilpasset, hvis der skulle komme andre eller nye Covid-19    
  retningslinje. Der er pt. et deltager max på 50,  hvorfor vi har stillet krav om 
  forhåndstilmelding ligesom det er et vilkår man er medlem af DN Sorø. Skulle 
  der tilmelde sig flere end 50 oprettes venteliste. Bestyrelsesmedlemmer og  
  suppleanter har dog fortrinsret. 
 
  Bestyrelsesmedlemmerne vælges for en treårig periode og følgende er på valg i 
  2020: Jan Woollhead, Jan Pedersen, Jeppe Jørgensen og Signe Friis Jørgensen, 
  som alle er indstillet på genvalg. Herudover har Nils Kruse trukket sig fra  
  bestyrelsen,  hvorfor der er en bestyrelsespost ledig for resten af hans  
  valgperiode. Dertil kommer, at suppleanterne Kirstine Dahl, Simone Andersen, 
  og Michael Torp alle på valg. Nils Kruse er bestyrelsens forslag til   
  dirigent. 
   

  Det indstilles, at bestyrelsen tager redegørelsen til efterretning og drøfter evt. 
  uafklarede problemstillinger.  

 
8. Skriftlig årsberetning v/Niels 

 Bestyrelsen skal efter vedtægterne fremlægge en årsberetning på Årsmødet. Der 
 er fremsendt et udkast til skriftlig årsberetning. Årsberetningen er de tidligere år 
 lagt på hjemmesiden, ligesom der blev linket til den i et nyhedsbrev, der udkom 
 inden Årsmødet.  Det indstilles, at udkastet drøftes og godkendes i en endelig 
 udgave, samt at den skriftlige årsberetning derefter offentliggøres. 

 
9. Mundtlig årsberetning v/Rolf 

 Bestyrelsen skal efter vedtægterne fremlægge en årsberetning på Årsmødet. 
 Den skriftlige årsberetning vil blive suppleret med formandens mundtlige, der 
 skal understøtte og visualisere indholdet i den skriftlige, samt tage helt aktuelle 
 ting op, som ikke er blevet berørt tidligere. Beretningen vil være på power point, 
 hvor et udkast forelægges på bestyrelsesmødet. Det indstilles, at udkastet 
 drøftes og godkendes. Dog således, at beretningen, for at være helt aktuel, først 
 vil finde sin endelige form et par dage før Årsmødet. 

 
10. Nyt fra arbejdsgrupper, fora og enkeltmedlemmer 

Arbejdsgrupper og fora skal afrapportere aktiviteter i Podio (under den enkelte 
arbejdsgruppe/fora). Under dette punkt kan den enkelte arbejdsgruppe pointere    
væsentlige aktiviteter, give tilbagemelding på afviklede og give foromtale til 
kommende arrangementer. Herudover kan enkeltmedlemmer rejse nye sager. 

 
11.  Kommende arrangementer 

 4. november 2020 Årsmøde i Salen v/Niels H. 
 16.novemer  2020 Møde m. Biskop og DN Præsident v/Niels H. 

  
 

12.  Tilbagemelding fra kursus- og mødedeltagere 
 

13.  Eventuelt 
 
Næste bestyrelsesmøde: 11. november 2020         
  
Øvrige bestyrelsesmøder: 
 
2020: 15.12 
2021: 13.01 – 23.02 – 17.03 – 13.04 – 19.05 – 15.06  



 


